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انتخابات ترکیه

»حسرت پنهان« 

سرعت  کند است

دیوار خشتی هخامنشی 

در تلاش هستیم

مستهجن است

به صفر می رسد

متضمن منافع ایران 

پلمب شد

اخبار ویژه ...

مصطفی میرســلیم، نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در 
واکنش به اینکه اخیراً خبری مبنی بر اینکه حزب موتلفه از شما در انتخابات 
پیــش روی مجلس حمایت نخواهد کــرد، گفت: خیر، چنین موردی مطرح 
نشــده و این گمانه ای اســت که خبرنگاران مطــرح می کنند. بنده مصاحبه 
ترقی را خواندم، او به چنین موردی اشــاره نکرده اســت. او افزود: در جلسه 
حزب موتلفه مطرح شــد که برای حمایــت از نمایندگان در انتخابات آینده 
مجلس، ابتدا عملکرد آن ها را مورد بررسی قرار می دهیم. خود بنده هم یکی 
از نمایندگان هســتم و بحث شــخص من نیست. میرسلیم در پاسخ به اینکه 
در انتخابات مجلس دوازدهم داوطلب خواهید شد، تصریح کرد: نه انشاءالله 
داوطلــب انتخابات مجلس دوازدهم نخواهم شــد. نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی درباره اینکه چرا داوطلب انتخابات مجلس دوازدهم 
نمی شوید، خاطرنشان کرد: به دلیل اینکه سن بنده از ۷۵ سال بیشتر شده؛ در 

نتیجه نمی توانم داوطلب شوم.

عبدالناصر همتی، رئیس اسبق مرکزی توئیتی کنایه آمیز درباره انتخابات 
ترکیه منتشر کرد و در آن نوشت: وزارت امور خارجه: »مشارکت بالای مردم 
ترکیه، نشانه پیروزی مردم سالاری در این کشور مسلمان همسایه است.« اگر 

مشارکت پایین بود نشانه چی می شد؟

عطاءالله مهاجرانی، فعال سیاسی نوشت: انتخابات زنده، جامعه پرنشاط، 
احــزاب متعدد و متنوع، نامزد های حقیقی و نه صوری! غیاب خط و نشــان 
کشیدن های مقامات نظامی و امنیتی. دیدم رئیس مجلس از ضرورت تحول 

در حکمرانی سخن گفته، یاد بگیرید.

وزیر کشــور گفت: به دســتگاه های ملی و استانی تأکید شده است که 
در خصــوص کاهش به کارگیری مدیران میانی بــه جا مانده از دولت قبلی 
تلاش بیشتری شــود. احمد وحیدی وزیر کشور درباره تغییر مدیران میانی 
گفت: علی رغم روی کار آمدن دولت سیزدهم در برخی از بخش های کشور، 
در کاهش اســتفاده از مدیران و مســئولین میانی دولــت قبل و نیز تغییرات 
و جابجایی های صورت پذیرفته، ســرعت مان کند است و متأسفانه استقرار 
مســئولین دولت سیزدهم در برخی نقاط با سرعت خوبی پیش نرفته است. 
وی افزود: به دســتگاه های ملی و اســتانی تأکید شده است که در خصوص 
کاهش به کارگیری مدیران میانی به جا مانده از دولت قبلی تلاش بیشــتری 

صورت بگیرد.

دیوار خشــتی از دیوار باقی مانده از باروی گلپایگان که مربوط به دوره 
هخامنشی بود، بدون استعلام از نمایندگی میراث فرهنگی گلپایگان تخریب 
شــد. دیوار باقی مانده از باروی هخامنشی گلپایگان تخریب شد. در برخی 
جاها این دیوار دو تا ســه متر قطر و ۷ تا ۱۰ متر ارتفاع داشــته است. همچنین 
دو روایت برای تاریخ هخامنشــی و ساسانی برای بارو وجود دارد این دیوار 
در میان ساختمان های نوساز قرار داشته و شهرداری با استشهاد محلی و بدون 
استعلام از نمایندگی میراث فرهنگی آن را تخریب کرد. باروی گلپایگان در 
فهرســت میراث ملی ثبت نشده بود. حالا با تخریب بخش باقی مانده از این 

بارو، دیگر اثری از این بنای تاریخی در شهر نیست.

صادق محصولی دبیرکل جبهــه پایداری گفت: جبهه پایداری انقلاب 
اســلامی در شناسایی و انتخاب فرد اصلح اصول و موازینی دارد که طبق آن 
به نامزد ها در شاخص های مختلف که با ضریب های متفاوت اعمال می شود 
نمــره داده و ارزیابــی را انجام می دهد و افراد از بالاترین نمره به  ترتیب وارد 
لیســت می شوند. دبیرکل جبهه پایداری گفت: ما برای رسیدن به یک لیست 
واحد همیشه در تلاش هستیم که در صورت امکان با گروه ها و جریان های 

انقلابی به حداکثر اشتراکات ممکن برسیم.

حجت الاسلام علیرضا پناهیان، خطیب مشهور در مراسم ویژه شهادت 
حضرت امام صادق)ع( در فاطمیه بزرگ تهران، در بخشی از اظهاراتش درباره 
زندگی در دنیا گفت: اگر بخواهیم به وزیر ارشاد تذکر دهیم که جلوی تولید 
و پخش فیلم مســتهجن را بگیرد، چه تصویری در ذهن دارید؟ زن سرلخت 
و نمایش شراب خواری و روابط آنچنانی و...منتهی از نظر من فیلم مستهجن 
این نیســت. وی افزود: فیلم مستهجنی که وزارت ارشاد نباید اجازه تولید و 
پخــش آن را بدهد یعنی آن فیلمی که زندگی در دنیا را » بدون رنج « نشــان 
دهد. ولو دائم در امامزاده باشد و همه بازیگران هم با چادر و پوشیده باشند! 
فیلمی که زندگی در دنیا را بدون رنج نمایش دهد، یعنی کلاه سر شما گذاشته 
و مردم را دچار توهم کرده اســت. زندگی در دنیا بدون رنج نمی شود! این را 

ائمه به ما نشان دادند.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در گفت وگویی با تاکید بر اهمیت 
تــداوم تعامل میان آژانس و ایران در روند احیای توافق هســته ای، گفت که 
اگر این تعامل و همکاری بد ارزیابی شــود، شانس احیای این توافق به صفر 
می رســد. به گزارش شبکه سی بی سی کانادا، رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در بخشــی از گفت وگو با این شبکه گفت که شانس 
بازگشت ایران به برجام )توافق هسته ای( و احیای این توافق اندک است، اما 

حفظ تعامل با تهران در این زمینه اهمیت دارد.

محمدرضا عارف در بخش هایی از یادداشتی که آن را در اینستاگرام خود 
با اشــاره به برگزاری انتخابات اخیر در ترکیه منتشر کرده، نوشته است: آن چه 
در  انتخابات اخیر  کشور دوست، برادر و همسایه با جمعیت  اکثریت مسلمان 
شاهدیم، نمونه ای توسعه یافته از دموکراسی و مشارکت در کشوری غیرغربی 
است که بیش از هر چیز نشان دهنده آن است که از طرفی می توان به سنت ها و 
ارزش های دینی پایبند بود و از سویی می توان دستاوردهای بشر در عرصه های 
مدرنیته و مدرنیزاسیون را پذیرفت. ایلنا: رئیس بنیاد امید ایرانیان با تاکید بر این 
که »اقتدار ناشی از رأی مردم و مشارکت حداکثری، متضمن منافع و مصالح ایران 
عزیز اســت« خاطرنشان کرد: اگر به دنبال مشارکت مردم در تعیین سرنوشت 
خود هستیم، باید در اتاق فکر حاکمیت نگاه نخبگی دست برتر را داشته باشند.

کافه کتاب اردیبهشــت در منطقه گلســار رشت به استناد گزارش های 
مردمــی و به علــت عدم رعایت ضوابط و مقررات اماکن عمومی، توســط 
پلیس اماکن پلمب شــد. شــعبه رشت کتاب فروشــی اردیبهشت متعلق به 
ســروش صحت، در ۲۸ شهریور ســال ۱۳۹۸ در منطقه گلسار رشت افتتاح 
شده بود. صفحه منتسب به کتابفروشی اردیبهشت رشت، در شبکه اجتماعی 
اینســتاگرام نیز با درج تصویری از وضعیت فعلی این کتابفروشــی از پلمب 

این واحد صنفی به دستور اداره اماکن و تعطیلی آن تا اطلاع ثانوی خبر داد.

خضریان نماینده مردم تهران در مجلس:

فراکسیون نباید محل سانسور واقعیت های 
مجلس باشد 

سرویس سیاســی- علی خضریان با اشاره به 
انتخابات چهارمین اجلاسیه هیات رئیسه دوره یازدهم 
مجلس شورای اسلامی، گفت: باید بپذیریم که مجلس 
یازدهم در کنار نقاط قوتی که داشته است، در طول سه 
سال گذشته خصوصاً در نحوه مدیریتش دارای نقاط 
ضعفی است که عموم آن را می بایست در تصمیمات 
و اقدامات هیأت رئیسه مجلس جستجو کرد. برخی از 
این نقدها را حتی می توان در بازخورد گیری از فضای 
اجتماعــی نیز دریافت کــرد. موضوعاتی چون عدم 
توجه بــه نیازهای اصلی و اولویت های اصلی جامعه 
در تعیین دستور جلسات، خصوصاً موضوعاتی که در 
صورت تصویب می توانستند دردی را در موضوعات 
مختلف از جامعــه بر طرف کنند یا مانع ایجاد برخی 
خسارات اجتماعی یا اقتصادی شوند، مدت ها در نوبت 

می ماندند و یا همچنان مانده اند. 
وی افزود: همچنین نحوه تصمیم گیری و عملکرد 
هیأت رئیسه مجلس در موضوعاتی چون شفافیت آرای 
نمایندگان که مطالبه به حق اجتماعی بود، زیر ســوال 
اســت و در ازای آن موضوعاتی در دستور صحن قرار 
گرفتنــد که بعضاً برخی از آنها فاقد اولویت و پختگی 
لازم بودند. و به همین دلیل شاهدیم به دفعات از صحن 
مجدداً به کمیسیون ها ارجاع می شدند و با گرفتن وقت 
مجلس جالب اینکه با کمترین زمانی چون اراده هیأت 
رئیسه مجلس را برای تصویبشان شاهدیم، مجدد در 

دستور صحن قرار گرفتند.
نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و 
پردیــس در مجلس یازدهم ادامه داد: با توجه به پیش 
بینی قانون آیین نامه داخلی مجلس که انتخاب اعضای 
هیأت رئیسه مجلس را بصورت سالانه قرار داده است، 
بــه نظر می رســد هدف قانون گــذار از این موضوع 
ارزیابی مداوم عملکرد اعضای هیأت رئیســه مجلس 
توسط نمایندگان و اصلاح ترکیب آن در جهت تقویت 
عملکرد و کارآمدسازی مجلس می باشد که لازم است 

مورد توجه جدی قرار گیرد.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی 
یادآور شد: فراکسیون نباید محل سانسور واقعیت های 
مجلس باشد، اگر فراکسیون انقلاب اسلامی عملکرد 
هیأت رئیســه مجلس را ارزیابی صحیح و نقد نکند، 
کجا محل نقــد و ارزیابی خواهد بود؟ آیا هیچ نقدی 
به عملکرد مجلس یازدهم در ســه سال گذشته وارد 
نیســت؟ اگر نقدی وارد است که با مراجعه به جامعه 
می بینیم هســت، مسیر اصلاحش در اجلاسیه چهارم 
نیست؟ به نظر می رسد بی اعتنا به این نقدها نمی توان 

وارد اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم شد.
خضریان با انتقاد از عملکرد فراکســیون انقلاب 
اســلامی در این خصوص، گفت: انتظار این اســت 
که هیأت رئیســه فراکسیون انقلاب اسلامی با تعیین 
شاخص هایی که امکان ارزیابی و نمره دهی به اعضای 
هیأت رئیســه مجلس را برای نمایندگان فراهم کند، 
زمینه شناســایی ضعف ها و قوت های ایشــان را در 
جهت تصمیم گیری درست فراهم می کرد تا نمایندگان 
مجلس بتوانند با مبنای مشــخص و شــفاف که قابل 

ارزیابی باشد، تصمیم گیری کنند.
عضو شورای مرکزی فراکسیون انقلاب اسلامی 
مجلس یازدهم افزود: متأسفانه این اقدام در فراکسیون 
انقلاب اسلامی به دلایل مختلفی از جمله اشتراک میان 
اعضای هیأت رئیسه مجلس با هیأت رئیسه فراکسیون 
که در حقیقت نظارت کننده و نظارت شونده در آن یکی 
شده، به وقوع نپیوسته است و در حقیقت شاهدیم که به 
جای شاخص گذاری برای تصمیم گیری صحیح، آنچه 
بسترش در تصمیم گیری از سوی فراکسیون مهیا شده 
ارتباطات سیاســی، قبیلگی، قومی، منطقه ای و خدای 

ناکرده منافع مالی شخصی یا حوزه انتخابیه ای است.
خضریان در ادامه افزود: آیا در چنین شــرایطی 
می توان از عموم نمایندگان دلسوز مجلس انتظار داشت 

که وجدان شــخصی را تعطیل کنند و یا اطلاعاتی که 
بصــورت فردی در خصوص اقدامات صورت گرفته 
شــده برخی برای کسب رأی در هیأت رئیسه مجلس 
کســب کرده اند را نادیده بگیرنــد و یا نقایصی که در 
مدیریت کنونی مجلس از سوی هیأت رئیسه مجلس 
مشاهده کرده اند را در انتخاب اعضای اجلاسیه چهارم 
کنار بگذارند و به اســم اجماع و یا اتحاد نســبت به 
تصمیماتی که در حداقل ترین و خوشبینانه ترین حالت 
بخشی از آنها براساس لابی های غیر منطقی و نامعقول 
به دست آمده است، پایبند بمانند. اگر چنین امری انقدر 
دارای اهمیت و حیاتی اســت، چرا رئیس فراکسیون 
انقلاب اسلامی در آستانه انتخابات اجلاسیه سوم، در 
نشست عمومی فراکسیون اعلام کرد که هیأت رئیسه 
فراکسیون مصوب کرده که تصمیم گیری در خصوص 
اعضای هیأت رئیســه مجلس در فراکسیون صورت 
نپذیــرد و یک راســت در صحن علنی مجلس انجام 
شود؟! و اجازه تصمیم گیری و نقادی از عملکرد هیأت 
رئیسه با گذشت دو سال از عمر مجلس و در حالی که 
بزنگاه مهمی برای تقویت نقاط قوت و رفع ایرادات در 

مدیریت مجلس بود، داده نشد؟! 
نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: به نظر می رســد امروز طرح ادعای اتحاد و اجماع 
میان نیروهای انقلاب در پایبندی به تصمیم فراکسیون 
انقلاب اســلامی، حداقل از سوی کسانی که به دلیل 
کم کاری یا تعارض منافع مانع کارآمدی فراکســیون 
در ارزیابــی و نظارت صحیح هیأت رئیســه مجلس 
شــده اند و همچنین در سال گذشته نیز با وجود همه 
این ایرادهای موجود، تصمیمشان عدم رأی گیری در 
فراکسیون برای انتخاب نامزدهای منتخب برای هیأت 
رئیســه مجلس بوده است که در نهایت منجر به لابی 
و رایزنی تعدادی از نامزدهای هیأت رئیسه مجلس با 
نمایندگان غیرفراکسیون اکثریت برای کسب رأی در 
صحــن علنی مجلس می گردد که علی القاعده تبعات 
خاص خودش را نیز در اداره مجلس بر جای گذاشته 
است، حتماً مسموع نیست. وی در ادامه با اشاره به اصل 
۸۵ قانون اساسی، گفت: موضوع تعهد و الزام نمایندگان 
مجلس به تصمیمات فراکســیونی به نظر می رسد در 
صورتی که بدون ارزیابی و اقناع نمایندگان و صرفاً با 
لابــی و رأی گیری بدون انجام گفتگو صورت پذیرد، 
عملًا برخلاف اصل ۸۵ قانون اساسی است که تصریح 
دارد سِمَتِ نمایندگی در مجلس قائم به شخص است 
و قانون گذاران نمی  توانند آن را به شــخص یا گروهی 

واگذار نمایند. این امر خود حکایت از این دارد که نظر 
و رای گیری غیراقناعی و بدون ارایه برنامه در فراکسیون 
نمی تواند و نباید باعث شــود که نمایندگان نظر خود 
را کنار گذاشــته و به اسم اجماع به تصمیم و رایی که 

دیگری داده است، تمکین کنند.
خضریان در ادامه با اشــاره به خاطره ای از علامه 
مصباح یزدی در خصوص تعهد به تصمیمات جمعی 
در تشــکیلات، گفت: ضمن اینکــه در صورتی که 
فراکســیون انقلاب اسلامی در گام کارکردی درست 
عمل کند و زمینه ارزیابی با تعیین شاخص های درست 
را ملاک تصمیم گیری قرار دهد، ممکن است همچنان 
نماینده ای با نظر جمعی مخالفت داشت باشد و همچنان 
به حجت نرســیده باشد. این موضوعی است که بنده 
می خواهــم ارجاع به نظر مرحوم علامه مصباح یزدی 
در این خصوص بدهم که در این خصوص از ایشــان 
سوالی مطرح شــد که اگر عضوی از یک تشکیلات 
سیاســی که با رعایت همه این شــاخص گذاری ها و 
ارزیابی ها به تصمیمی در خصوص معرفی افراد رسید، 
همچنان نظرش بــا دیگر اعضا متفاوت بود، باید چه 
کار کند؟ بر این موضوع تأکید داشــتند که می بایست 
به نظری که برایش حجت می باشد عمل کند و الزامی 
در پذیــرش نظر جمعی نیســت. خوب حال که یک 
فیلسوف اسلام شناس که از منظر رهبری معظم انقلاب 
به عنوان مطهری زمان و استاد فکر یاد می شود، اینگونه 
نظر می دهند، چطور برخی قصد دارند با جوســازی 
و پروپاگاندای رســانه ای مانع تصمیم گیری درست 

نمایندگان مجلس شوند؟!
وی همچنیــن گفت: ما باید به ســمت تصمیم 
جمعی درست حرکت کنیم، هیچ کس مانع این نیست 
اما مهم تر از جمعی بودن، تصمیم درســت بودن حائز 
اهمیت است. در همین راستا ارزیابی از عملکرد همه 
اعضای هیات رئیسه مجلس در طول سه سال گذشته و 
اعلام شفاف آن به نمایندگان باید انجام شود تا بر مبنای 
آن بتوان تصمیم درست گرفت. ما نباید نگاه سیاسی به 
این موضوع داشته باشیم، بلکه انتخابات هیأت رئیسه 
مجلس را باید در مســیر اینکه تأمین منافع مردم در آن 
دیده شود، مشاهده کرد. والا غیر از این باشد همانطور 
که این سه سال به پایان رسید، سال آخر مجلس یازدهم 
هم در کمتر از چشــم برهم زدنی تمام خواهد شــد و 
کارنامه مجلس یازدهم و تک تک نمایندگان مجلس 
در پیشگاه خداوند متعال و مردم عزیزمان قرار خواهد 

گرفت.

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: فراکسیون نباید محل سانسور واقعیت های مجلس باشد، اگر فراکسیون انقلاب اسلامی عملکرد 
هیأت رئیسه مجلس را ارزیابی صحیح و نقد نکند، کجا محل نقد و ارزیابی خواهد بود؟ آیا هیچ نقدی به عملکرد مجلس یازدهم در سه سال گذشته 
وارد نیست؟ اگر نقدی وارد است که با مراجعه به جامعه می بینیم هست، مسیر اصلاحش در اجلاسیه چهارم نیست؟ به نظر می رسد بی اعتنا به این 

نقدها نمی توان وارد اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم شد.

انتظــار این اســت که هیأت رئیســه فراکســیون انقاب اســامی بــا تعیین 
شــاخص هایی که امکان ارزیابی و نمره دهی به اعضای هیأت رئیســه مجلس 
را بــرای نمایندگان فراهم کند، زمینه شناســایی ضعف ها و قوت های ایشــان 
را در جهــت تصمیم گیری درســت فراهم می کرد تا نماینــدگان مجلس بتوانند 
با مبنای مشــخص و شــفاف که قابــل ارزیابی باشــد، تصمیم گیــری کنند.

سیاسی

جوکار رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور: 

لایحه برگزاری تجمعات با طرح مجلس دارای اشتراکاتی است 

سرویس سیاســی-پاک آئین گفت: اختلافــات اردوغان با مخالفانش این 
کشــور را وارد یک فضای دو قطبی خواهد کرد و در عرصه سیاســت خارجی 
نمی توانــد انرژی قبلی را صرف کند. در طول تاریخ معاصر اگرچه رابطه ایران و 
ترکیه دستخوش تحولاتی بوده اما در مجموع می توان این روابط را دوستانه توصیف 
کرد . دو کشوری که در عین همسایگی روابط نزدیک اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 
زیادی نیز با یکدیگر دارند.حالا این کشور دوران انتخاباتی خود را سپری می کند 
انتخاباتی که مرحله اول آن سپری و در انتظار  دور دوم این انتخابات در تاریخ ۲۸ 
مه )۷ خرداد( خواهد بود. انتخاباتی با دو بازیگر اصلی یعنی رجب طیب اردوغان 
رهبر حزب »عدالت و توســعه« و نامزد ائتلاف »جمهور« و کمال قلیچداراوغلو 
رهبر حزب جمهوری خلق ترکیه است. گفتنی است که در دور اول این انتخابات 
اردوغان با کسب ۴۹.۵۰ درصد آرا از نامزد رقیبش با  ۴۴.۸۹ رای پیشی گرفت اما 
نتوانست پیروز دور اول باشد. تمام اینها را گفتیم تا به موضوع اصلی گزارش برسیم 
مبنی بر اینکه آیا اساســا پیروزی هر یک از نامزدهای ترکیه در سیاســت خارجی 

ایران موثر است.
دولت آینده ترکیه خود را بی نیاز از تعامل با ایران نخواهد دید

محســن پاک آئین سفیر پیشین کشورمان در ازبکستان و جمهور آذربایجان 
در این باره گفت: درباره انتخابات ترکیه در وهله اول ایران به صورت اصولی و با 
احترام به آرای مردم ترکیه احترام می گذارد و هردولت و هر رئیس جمهوری که 
در این کشور انتخاب شود قطعا جمهوری اسلامی ایران هم با این دولت همکاری 
خواهد کرد و اولویت برای ما حضور و رای مردم این کشــور اســت و به این رای 
احترام می گذاریم.وی افزود: در مرحله دوم به دلیل نزدیکی و همسایگی ایران  با 
ترکیه واشتراکات متعددی که در حوزه فرهنگی و سیاست خارجی دو کشور با هم 
دارند و همچنین منافع مشترک به نظر میرسد که هر دولتی که در این کشور بر روی 
کار بیایــد ایــران میتواند با این دولت کار کند و این دولت هم خودش را بی نیاز از 

داشتن رابطه با مستحکم با جمهوری اسلامی ایران نخواهد دید.
اختافات غرب با ترکیه به راحتی قابل حل نیست

این دیپلمات پیشین کشورمان بیان کرد: در باره مواضع دو نامزد انتخابات هم 
باید گفت که آقای قلیچدار اوغلو برخی از مواضعی را در حوزه سیاست خارجی 
اتخاذ کرده است که معمولا این مواضع در دوران انتخابات در دوران انتخابات و 
از سوی نامزدها اعلام می شود اما معلوم نیست که پس از رای آوری و رسیدن به 
قدرت این دیدگاه ها را عملی کنند؛ برای مثال وی اعلام کرده اســت که با غرب 
همکاری خواهد کرد و نزدیک تر خواهد شــد در حالی که اختلافات کشورهای 
غربی با ترکیه اصولی اســت و اینگونه نیست که دولتی بر سر کار بیاید وبتواند به 
صورت ســریع این اختلافات را حل و فصل کند اختلافات ترکیه و غرب درباره 
قبرس شمالی ، درباره یونان و مباحث مدیترانه و استخراج نفت ترکیه از مدیترانه 
و همچنین بحث لیبی و درباره کردها اختلافات عمیقی است که وجود دارد.وی 
افزود: اختلافات ترکیه با ارمنستان و گرایش غربی ها به ارمنستان مطالبی نیست که 
اگر رئیس جمهوری تغییر کرد سریع بتواند اینها را حل کند ؛لذا این قبیل مواضع وی 
را باید نوعی شعارهای انتخاباتی دانست و اینکه در آینده چگونه عمل خواهد شد.

در کودتای ترکیه ایران به حفظ اردوغان کمک کرد
پاک آئین یادآور شــد: اردوغان هم به دلیل اینکه سالیان دراز رئیس جمهور 
بوده اســت ارتباط نزدیکی با ایران داشــته و ما مواضع وی را به خوبی می شناسیم 
در کودتا این کشــور ایران بود که کمک کرد به حفظ اردوغان البته وی اشتباهاتی 
هم در سوریه و عراق داشت که به دنبال تصحیح آنها است. اما معتقدم بزرگترین 
اشــتباه وی که باعث شــد تا رای مردم را از دست بدهد ارتباط نزدیکش با رژیم 
صهیونیستی به خصوص در زمانی که این رژیم در انزوا به سر می برد بود و ترکیه با 
ارتباط با این رژیم در تلاش بر آمد تا این رژیم جعلی را از انزوا خارج کند در حالی 
که در زمانی که بحث آغاز جنگ اوکراین پیش آمد به وعده های رژیم صهیونیستی 
مبنی بر اینکه گاز این رژیم از مسیر ترکیه به اروپا خواهد رفت اعتماد کرد و آرای 
مردم خود را از دست داد.وی ادامه داد: اردوغان هم اگر بر سرکار بیاید به صورت 
طبیعی باید این مواضع خود را تصحیح کند؛ درحال حاضر به نظر می رسد که چند 
شــانس آقای اردوغان بیشتر است تا قلیچدار و احتمال اینکه وی پیروز انتخابات 
باشد بیشتر است و جمهوری اسلامی ایران هم با توجه به تجربیاتی که با اردوغان 

دارد با وی  همکاری خواهد کرد.
قلیچدار اوغلو برای ایران به مثابه یک هندوانه در بسته است

سفیر پیشین کشورمان در پایان خاطر نشان کرد: معتقدم که اگر وی در مسند 
قدرت بماند برای ایران بهتر است ؛ زیرا قلیچدار اوغلو به مثابه یک هندوانه در بسته 
است و هنوز معلوم نیست که چگونه رفتار خواهد کرد. در عین حال مسلم است 
که اختلافات اردوغان با مخالفینش بعد از انتخابات این کشور را وارد یک فضای 
دو قطبی خواهد کرد و هرکس که رئیس جمهور شود بیشتر به درون نگاه خواهد 
کرد و احتمالا در عرصه سیاســت خارجی نتواند آن انرژی قبلی را صرف کند. به 
نظر میرســد هردولتی که در ترکیه بر سرکار بیاید ایران مشکلی برای همکاری با 
ان نخواهد داشت و در مجموع از ارتباطات مستحکم با آن دولت استقبال خواهد 
کرد و در عین حال امیدواریم که دولتی بر سرکار بیاید که به نفع مردم این کشور و 

مسائل جاری منطقه باشد.

سرویس سیاســی-رئیس کل بانک مرکزی گفت: کمیته ای تحت عنوان 
کمیته بررســی تخلفات ارزی در بانک مرکزی تشکیل دادیم. در این کمیته تمام 

شرکت هایی که سه تخلف دارند، مورد بررسی قرار می گیرند.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در پایان جلســه هیات دولت با 
حضور در جمع خبرنگاران گفت: کمیته ای تحت عنوان کمیته بررسی تخلفات 
ارزی در بانک مرکزی تشکیل دادیم. در این کمیته تمام شرکت هایی که سه تخلف 

دارند، مورد بررسی قرار می گیرند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: تخلف اول این است که تعهد ارزی خود را 
ایفا نکرده باشند؛ در واقع ارز حاصل از صادرات خود را در موعد قانونی برگشت 
نداده باشند. مورد دوم این است که در سامانه نیما تخلفاتی صورت بگیرد و محاسبه 

خارج از نرخی که بانک مرکزی تعیین کرده صورت بگیرد.
وی ادامه داد: مورد ســوم هم این است که خارج از مقررات بانک مرکزی و 
قانونی در بازار رســمی، معاملاتی صورت بگیرد. تخلفات در این کمیته بررسی 
شده و با آنها برخورد قانونی می شود.فرزین درباره میزان این بدهی ها گفت: اسامی 

شرکت ها هنوز در حال بررسی است و اگر تخلفات محرز شد، اعلام می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: قانون به بانک مرکزی اختیار داده است 
و مطابق آن از شــرکت ها توضیح می خواهیم و باید ارز خود را در مهلت قانونی 
بازگردانند. اگر شــرکتی خارج از مقررات قانونی حضور پیدا کند، با آن برخورد 
می شود.وی گفت: خبرهای خوبی در زمینه آزادسازی منابع بلوکه شده کشورمان 

در آینده در راه است که در زمان مقتضی اطلاع رسانی خواهد شد.

آینده انتخابات ترکیه و تاثیر آن در 
سیاست خارجی ایران

فرزین در جمع خبرنگاران مطرح کرد؛

جزئیات نحوه رسیدگی کمیته  بررسی 
تخلفات ارزی در بانک مرکزی

سرویس سیاسی-رئیس کمیسیون شوراها و 
امور داخلی کشور گفت: دولت در لایحه برگزاری 
تجمعــات، اجتماعات را بــه دو بخش صنفی و 

سیاسی از هم تفکیک کرده است.
محمد صالح جوکار درباره این که گفته می شود 
لایحه برگزاری تجمعات از سوی دولت به مجلس 
ارســال شده است و این که نمایندگان هم همزمان 

طرحــی در این مورد در دســت پیگیــری دارند، 
گفت: آنچه که از دولت به مجلس پیشنهاد می شود 
لایحه اســت و آنچه نمایندگان تهیه می کنند طرح 
اســت؛ در مجلس تاکنون طرح آزادی اجتماعات 
و راهپیمایی ها را داشــتیم، حال دولت آمده لایحه 
آزادی اجتماعات و راهپیمایی ها را داده است و لذا 
در حال حاضر آن چیزی که در کمیســیون بررسی 

می شود، طرح است. 
رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
ادامه داد: دولت لایحــه خودش را به مجلس داده 
اســت و مجلس هنوز آن را اعــلام وصول نکرده 
است، ابتدا مجلس باید لایحه را اعلام وصول کند و 
به کمیسیون ارجاع دهد و ما آن را در دستور کار قرار 
دهیم. درحال حاضر طرح در دستور کار کمیسیون 

است و روی آن کار انجام می شود.
وی با اشــاره به این کــه لایحه دولت و طرح 
مجلس شــورای اســلامی درخصوص برگزاری 
تجمعات و راهپیمایی ها دارای یکسری اشتراکات 
اســت، عنوان کرد: لایحــه دولت و طرح مجلس 
یکسری اشتراکات دارد، اما در لایحه یکسری نکات 
جدیــدی وجود دارد که ما آن ها را در کمیســیون 

بررســی و لحاظ می کنیم و نهایتا به صحن مجلس 
می آوریم.

جــوکار درباره اشــتراکات طــرح مجلس 
درخصوص برگزاری تجمعات و لایحه دولت در 
این زمینه گفت: در این مسئله بحث اصل ۲۷ قانون 
اساســی مطرح است و چون قانون اساسی است و 
قانون عادی ندارد، ما باید برای اجرایی شدن قانون 
اساسی قانون عادی داشته باشیم که در حال حاضر 

دارد تنظیم می شود.
وی افزود: یه مورد از اشــتراکات بحث آزادی 
تجمعات و راهپیمایی ها اســت؛ آن چیزی که ما در 
مجلــس در نظر گرفته ایم این اســت که ما آزادی 
تجمعــات و راهپیمایی ها را بــه طور کلی در نظر 
گرفته ایم اما دولت آن را دو بخش کرده است؛ یک 
بخش اجتماعات و راهپیمایی هایی که جنبه صنفی 
دارند و بخش دیگر راهپیمایی هایی که جنبه سیاسی 
دارد این دو بخش را از هم جدا کردند اما ما در یک 

جا آورده ایم. 
رئیس کمیسیون شوراها تاکید کرد: باید لایحه 
به صورت رســمی به ما برسد که اقدامات لازم را 

انجام دهیم.

شنبه 30 اردیبهشت1402، 29 شوال1444 ،20 می2023، شماره 4211، صفحه


